



Catalogue no.26-201-XIB

N°26-201-XIB au catalogue

General Review of the Mineral Industries

Mines, quarries and
oil wells

1997

Annual Census of Mines



Revue générale sur les industries minérales

Mines, carrières et
puits de pétrole

1997

Recensement annuel des mines



Statistics
Canada

Statistique
Canada

Canada



Statistics Canada
Manufacturing, Construction & Energy Division

General Review of the Mineral Industries

Mines, quarries and oil wells
1997

Annual census of mines

Statistique Canada
Division de la fabrication, de la construction et de l'énergie

Revue générale sur les industries minérales

Mines, carrières et puits de pétrole
1997

Recensement annuel des mines

Published by authority of the Minister
responsible for Statistics Canada

© Minister of Industry, 1999

All rights reserved. No part of this publication may
be reproduced, stored in a retrieval system or
transmitted in any form or by any means, electronic,
mechanical, photocopying, recording or otherwise
without prior written permission from Licence
Services, Marketing Division, Statistics Canada,
Ottawa, Ontario, Canada K1A 0T6.

October 1999

Catalogue no. 26-201-XIB

ISSN 1481-7403

Frequency: Annual

Ottawa

Publication autorisée par le ministre
responsable de Statistique Canada

© Ministre de l'Industrie, 1999

Tous droits réservés. Il est interdit de reproduire ou de
transmettre le contenu de la présente publication, sous
quelque forme ou par quelque moyen que ce soit,
enregistrement sur support magnétique, reproduction
électronique, mécanique, photographique, ou autre, ou
de l'emmagasiner dans un système de recouvrement,
sans l'autorisation écrite préalable des Services de
concession des droits de licence, Division du
marketing, Statistique Canada, Ottawa, Ontario,
Canada K1A 0T6.

Octobre 1999

N° 26-201-XIB au catalogue

ISSN 1481-7403

Périodicité : annuelle

Ottawa

Note of appreciation

*Canada owes the success of its statistical system to
a long-standing partnership between Statistics
Canada, the citizens of Canada, its businesses,
governments and other institutions. Accurate and
timely statistical information could not be produced
without their continued cooperation and goodwill.*

Note de reconnaissance

*Le succès du système statistique du Canada repose sur
un partenariat bien établi entre Statistique Canada et la
population, les entreprises, les administrations
canadiennes et les autres organismes. Sans cette
collaboration et cette bonne volonté, il serait impossible
de produire des statistiques précises et actuelles.*

Symbols

The following standard symbols are used in Statistics Canada publications:

- .. figures not available.
- ... figures not appropriate or not applicable.
- nil or zero.
- amount too small to be expressed.
- ^p preliminary figures.
- ^r revised figures.
- x confidential to meet secrecy requirements of the Statistics Act.

Signes conventionnels

Les signes conventionnels suivants sont employés uniformément dans les publications de Statistique Canada:

- .. nombres indisponibles.
- ... n'ayant pas lieu de figurer.
- néant ou zéro.
- nombres infimes.
- ^p nombres provisoires.
- ^r nombres rectifiés.
- x confidentiel en vertu des dispositions de la Loi sur la statistique relatives au secret.

Abbreviations

SIC Standard Industrial Classification (1980).

Note

Data relating to metal mines, non-metal mines, sand pits and quarries industries and clay and lime commodity production (Table 1) originate from surveys conducted by the federal Department of Natural Resources under the Resources and Technical Surveys Act; inquiries should be addressed to Jacqueline Paquette (613) 992-9005, of the Minerals and Metals Sector of the Department. Other data originate from surveys conducted by Statistics Canada. Inquiries in the area of fuels should be addressed to Ron Rasia, Energy Section (613) 951-3569 and all other areas to the Annual Survey of Manufactures Section, Manufacturing, Construction & Energy Division, Statistics Canada, Ottawa, K1A 0T6 (613) 951-9837 or the Statistics Canada Regional Reference Centres listed on the inside front cover.

This publication was prepared under the direction of:

Yvan Gauthier

Director, Minerals and Mining Statistics Division, Minerals and Metals Sector, Natural Resources Canada.

Components may not add due to rounding.

In this publication, Northwest Territories correspond to the territory as defined before April 1, 1999 (including Nunavut).

Abréviations

CTI Classification type des industries (1980).

Nota

Les chiffres relatifs aux mines métalliques, mines non-métalliques et aux sablières et carrières, ainsi que les chiffres relatifs à la production de l'argile et de la chaux (Tableau 1) proviennent des enquêtes menées par le ministère fédéral des Ressources naturelles en vertu de la Loi sur les levés et l'inventaire des ressources naturelles; toutes demandes de renseignements sur ces sujets doivent être adressées à Jacqueline Paquette (613) 992-9005, du Secteur des minéraux et des métaux. Les autres données proviennent des enquêtes menées par Statistique Canada. Toutes demandes de renseignements sur les combustibles doivent être adressées à Ron Rasia Section de l'énergie (613) 951-3569. Pour les autres sujets s'adresser à la Section de l'enquête annuelle des manufactures, Division de la fabrication, de la construction et de l'énergie, Statistique Canada, Ottawa, K1A 0T6 (613) 951-9837 ou à l'un des centres de consultation régionaux de Statistique Canada énumérés à la couverture intérieure.

Cette publication a été rédigée sous la direction de:

Yvan Gauthier

Directeur, Division de la statistique sur les minéraux et sur l'activité minière, Secteur des minéraux et des métaux, Ressources naturelles Canada.

Les chiffres ayant été arrondis, leur somme peut ne pas correspondre aux totaux indiqués.

Dans cette publication, les Territoires du Nord-Ouest correspondent au territoire tel que défini avant le 1^{er} avril 1999 (Nunavut inclus).

Table of Contents

	Page		Page
Highlights	5	Faits saillants	5
For Further Reading	7	Lectures suggérées	7
Table		Tableau	
1. Mineral Production of Canada, by Province, 1997	8	1. Production minérale du Canada, par province, 1997	8
2. Canada, Real Gross Domestic Product of the Mineral Industry, at Factor Cost, in 1992 Prices (\$ million)	14	2. Canada: Produit intérieur réel brut de l'industrie minérale au coût des facteurs, prix de 1992 (millions de \$)	14
3. Average Prices of Copper, Lead, Zinc and Silver, 1993 - 1997	14	3. Prix moyens du cuivre, du plomb, du zinc et de l'argent, 1993 - 1997	14
4. Average Annual Metal Prices in Canadian Dollars, 1993 - 1997	14	4. Prix moyens annuels des métaux en dollars canadiens, 1993 - 1997	14
5. Principal Statistics of the Mineral Industries, by Industry, 1993 - 1997	15	5. Statistiques principales des industries minières, par industrie, 1993 - 1997	15
6. Principal Statistics of Selected Manufacturing Industries Related to Mining, 1993 - 1997	18	6. Statistiques principales pour certaines industries manufacturières se rapportant à l'industrie minière, 1993 - 1997	18
7. Principal Statistics of the Mineral Industries, by Province, 1993 - 1997	19	7. Statistiques principales des industries minières, par province, 1993 - 1997	19
8. Employees and their Earnings in the Mineral Industries, by Province, 1996 and 1997	21	8. Salariés et rémunérations dans l'industrie minière, par province, 1996 et 1997	21
9. Consumption of Purchased Fuel and Electricity by the Mineral Industries and Selected Manufacturing Industries, 1996 and 1997	22	9. Combustible et électricité achetés et consommés par les industries minières et par certaines industries manufacturières, 1996 et 1997	22
Other Contract Drilling, SIC 0921	23	Autre forage à forfait, CTI 0921	23
Explanatory Notes	24	Notes explicatives	24

Table des matières

ESTABLISHMENT STATISTICS (Tables 2, and 5 through 9)

- The total number of establishments classified in the mining industry¹ decreased from 727 in 1996 to 716 in 1997. The 1997 total included 97 establishments in metal mining, 124 in non-metal mining, 463 in structural materials, and 32 in coal mining.
- The total value of production by establishments classified in the mineral industry¹ was \$16 897 million in 1997, an increase of 2.0% over the 1996 level of \$16 561 million.
- The contribution by the industry² to Canada's Gross Domestic Product (GDP) was \$28 175 million (at 1992 prices), representing 4.1% of total GDP in 1997.
- Employment in the industry¹ decreased by 2.1% to 58 310 in 1997, compared to the 1996 level of 59 555. Of the total employment, production and related workers numbered 45 031 in 1997, compared to 45 552 in 1996.
- In 1997, the metal mining industry employed 33 012 people, non-metal mining 9 751, coal mining 8 930 and the structural materials industries 6 617.
- Wages and salaries of those employed in the mining industry¹ totalled \$3 396 million in 1997. Of this total, production and related workers accounted for \$2 551 million.
- On a regional basis, Ontario held 25.8% of total employment in Canada's mining industry¹ in 1997, followed by Quebec (20.7%), British Columbia (14.5%), and the remaining provinces and territories (38.9%).

STATISTIQUES SUR LES ÉTABLISSEMENTS (Tableaux 2, et 5 à 9)

- Le nombre total d'établissements compris dans l'industrie minière¹ est passée de 727 en 1996 à 716 en 1997. Le total de 1997 comprend 97 établissements pour l'exploitation des métaux, 124 pour l'exploitation des non-métaux, 463 pour les matériaux de construction et 32 pour l'exploitation du charbon.
- En 1997, la valeur totale de la production des établissements classés dans le groupe de l'industrie minière¹ s'est chiffrée à 16 897 millions de dollars soit une hausse de 2,0% par rapport au niveau de 16 561 millions atteint en 1996.
- La contribution de l'industrie minière² au produit intérieur brut (PIB) du Canada s'est élevée à 28 175 millions de dollars (prix de 1992), soit 4,1% du PIB total en 1997.
- Le nombre d'emplois dans l'industrie minière¹ a diminué de 2,1% pour atteindre 58 310 en 1997, comparativement aux 59 555 de 1996. Les personnes affectées à la production et à des domaines connexes occupaient 45 031 de ces emplois en 1997 comparativement à 45 552 en 1996.
- En 1997, le secteur des métaux employait 33 012 personnes et celui des non-métaux, 9 751 personnes; le secteur du charbon et celui des matériaux de construction employaient respectivement 8 930 et 6 617 personnes.
- Les salaires et traitements des travailleurs de l'industrie minière¹ ont totalisé 3 396 millions de dollars en 1997. De ce chiffre, les personnes travaillant à la production et à des domaines connexes se sont partagé 2 551 millions.
- Au niveau régional, l'Ontario compte pour 25,8% du nombre d'emplois total de l'industrie minière¹ en 1997, suivie du Québec avec (20,7%), de la Colombie-Britannique avec 14,5% et des autres provinces et territoires avec 38,9%.

¹ Excludes Crude Petroleum and Natural Gas Industry (SIC 0711).

² Mining, Quarries and Oil Well Industries.

¹ Ne comprend pas l'industrie du pétrole brut et du gaz naturel (CTI 0711).

² Mines, carrières et puits de pétrole.

FOR FURTHER READING		LECTURES SUGGÉRÉES
Selected Publications from Statistics Canada		Choisies parmi les publications de Statistique Canada
Title	Titre	Catalogue
General Review of the Mineral Industries. Annual. Bilingual	Revue générale sur les industries minérales. Annuel. Bilingue	26-201-XIB
Canada's Mineral Production (Preliminary Estimate). Annual. Bilingual	Production minérale du Canada (calcul préliminaire). Annuel. Bilingue	26-202-XIB
Coal Mines. Annual. Bilingual	Mines de charbon. Annuel. Bilingue	26-206-XPB
Crude Petroleum and Natural Gas Industry. Annual. Bilingual	Industrie du pétrole et du gaz naturel. Annuel. Bilingue	26-213-XPB
Metal Mines. Annual. Bilingual	Mines métalliques. Annuel. Bilingue	26-223-XIB
Non-metal Mines Annual. Bilingual	Mines non métalliques. Annuel. Bilingue	26-224-XIB
Quarries and Sand Pits. Annual. Bilingual	Carrières et sablières. Annuel. Bilingue	26-225-XIB
Primary Metal Industries. Annual. Bilingual	Industries de métaux de première fusion. Annuel. Bilingue	41-250-XIE/F
Non-metallic Mineral Product Industries. Annual. Bilingual	Industries des produits minéraux non métalliques. Annuel. Bilingue	44-250-XIE/F
Crude Petroleum and Natural Gas Production Monthly. Bilingual	Production de pétrole brut et de gaz naturel. Mensuel. Bilingue	26-006-XPB
Cement. Monthly. Bilingual	Ciment. Mensuel. Bilingue	44-001-XIB
Coal and Coke Statistics. Monthly. Bilingual	Statistiques du charbon et du coke. Mensuel. Bilingue	45-002-XPB
<p>To order a publication you may telephone 1-613-951-7277 or use facsimile number 1-613-951-1584. For toll free in Canada only telephone 1-800-267-6677. When ordering by telephone or facsimile a written confirmation is not required.</p> <p>Further, the federal Department of Natural Resources publishes a monthly report entitled Production of Canada's Leading Minerals. This publication is also available on internet at http://www.nrcan.gc.ca/mms/efab/data/</p>		<p>Pour obtenir une publication veuillez téléphoner au 1-613-951-7277 ou utiliser le numéro du télécopieur 1-613-951-1584. Pour appeler sans frais, au Canada, composez le 1-800-267-6677. Il n'est pas nécessaire de nous faire parvenir une confirmation pour une commande faite par téléphone ou télécopieur.</p> <p>De plus, le ministère fédéral des Ressources naturelles publie un rapport mensuel intitulé Production des principaux minéraux du Canada. Cette publication est aussi disponible sur internet à http://www.nrcan.gc.ca/mms/daef/data/</p>

OTHER CONTRACT DRILLING, SIC 0921**Diamond Drilling of Deposits Other Than Fuels**

Equipment owned by the contractors included 136 air-driven drills, 2 gasoline-driven drills, 323 electric-driven drills and 591 diesel-driven drills.

AUTRE FORAGE A FORFAIT, CTI 0921**Forage au diamant de gisements autres que le pétrole**

Les entrepreneurs possédaient 136 foreuses pneumatiques, 2 foreuses à moteur à essence, 323 foreuses électriques et 591 foreuses à moteur diesel.

TEXT TABLE I. Contract Diamond Drilling Operations¹, 1997
TABLEAU EXPLICATIF I. Forage au diamant à forfait¹, 1997

	Metres drilled		Income from drilling	Average number of employees	Total salaries and wages paid
	Forage, en mètres	Surface			
	Surface	Underground	Revenu provenant du forage	Nombre moyen de salariés	Total des traitements et salaires versés
			\$'000		\$'000
Maritime provinces - Les provinces maritimes	326 448	50 589	26 487	325	9 853
Québec	557 067	411 526	50 094	482	21 268
Ontario	845 385	647 996	85 301	650	26 902
Prairie provinces - Les provinces des prairies	498 501	233 671	48 265	255	16 676
British Columbia - Colombie-Britannique	167 656	27 421	18 076	152	7 542
Yukon and Northwest Territories - Yukon et Territoires du Nord-Ouest	352 299	55 348	34 993	260	12 965
TOTAL	2 747 356	1 426 551	263 217	2 124	95 206
			\$'000		
Total value of diamond bits purchased and used - Valeur totale des couronnes à diamants achetées et utilisées			12 784		

¹ Drilling operations conducted by contractors who employed diamond drills only and which were confined chiefly to the testing of deposits.

¹ Forage effectué par les entrepreneurs se livrant exclusivement au forage au diamant seulement dans le but principal du sondage de gisements.

Explanatory Notes**Establishment**

The reporting unit in the Census of Mines, Quarries and Oil Wells is the establishment, which since the 1961 Census is defined as "the smallest unit which is a separate operating entity capable of reporting all the following: materials and supplies used, goods purchased for resale as such, fuel and electricity used, number of employees and their pay, person-hours, inventories, shipments or sales".

To maintain complete coverage of certain commodities, many non-mining establishments are surveyed for commodity information only and the results are incorporated with data submitted by mining establishments in appropriate commodity tables.

Head Offices and Auxiliary Units

The special head office questionnaire is generally used where a firm, regardless of the number of establishments, has separately located offices or auxiliary units. Such offices or units do not constitute establishments within the Census of Mines, Quarries and Oil wells as they do not normally generate operational revenues, but give rise only to costs of operations (mainly salaries and wages) which are automatically included in the value of shipments or sales. Although not considered as establishments, and hence, not included in the "establishment" count for an industry, the operational costs are reflected in either the "Industry" statistics (three- or four-digit level) or the "Major group" statistics (two-digit level) according to the following rules:

In the case of single establishment firms, statistics for separately located offices and units are classified to the same industry (three- or four-digit) as the establishment.

In the case of multi-establishment firms, for the years 1960-1969, the statistics for such offices and units are coded to the same industry as the establishments of the firm, when all establishments are in the same industry (three- or four-digit). When establishments of such firms are coded (1) to different industries within a major group, (2) to industries in different major groups or (3) to industries in different divisions of the Standard Industrial Classification, then the statistics are included in the major group totals (two-digit level) in which the major part of the company's operations are classified.

Commencing with 1970, all head office questionnaires have been included at the four-digit industry level.

Notes explicatives**L'établissement**

L'unité déclarante pour le recensement des mines, carrières et puits de pétrole, depuis le recensement de 1961, est définie comme "la plus petite unité distincte d'exploitation en mesure de fournir l'ensemble des renseignements suivants: matières premières et fournitures utilisées, marchandises achetées pour la revente en l'état, combustible et énergie utilisées, nombre d'employés et paie, heures-personnes, stocks, livraisons ou ventes".

Afin de maintenir une vue complète de certains produits miniers, plusieurs établissements non miniers sont recensés sur ces produits seulement. Les résultats sont alors incorporés avec les données soumises par les établissements miniers et figurent dans les tableaux appropriés.

Sièges sociaux et unités auxiliaires

Le questionnaire spécial du siège social est généralement utilisé dans le cas des entreprises qui, indépendamment du nombre de leurs établissements, ont des bureaux ou unités auxiliaires géographiquement séparés. Ces bureaux ou unités ne constituent pas d'établissements au sens du présent recensement du fait qu'ils ne produisent normalement pas de recettes d'exploitation, entraînant seulement des dépenses d'exploitation (surtout en salaires et en traitements) qui figurent automatiquement dans la valeur des livraisons ou des ventes. Quoique non considérés comme établissements, et par conséquent non compris dans le nombre total d'établissements d'une industrie donnée, leurs frais d'exploitation sont pris en compte dans les statistiques relatives soit à l'activité économique (code à trois ou quatre chiffres), soit au groupe d'activité (deux chiffres), conformément aux règles suivantes:

Dans le cas des entreprises à établissement unique, les statistiques relatives aux bureaux et unités géographiquement distincts sont rattachées à l'activité économique (trois ou quatre chiffres) de l'établissement.

Dans le cas des entreprises à établissements multiples, pour les années 1960-1969, les statistiques relatives à ces bureaux et unités sont classées dans la rubrique de rattachement des établissements de la société, lorsque tous ces établissements appartiennent à la même activité économique (trois ou quatre chiffres). Lorsque les établissements d'une entreprise sont rattachés: soit (1) à différentes activités économiques d'un même groupe soit (2) à des activités économiques relevant de groupes différents, soit enfin (3) à des activités économiques appartenant à des divisions différentes de la Classification révisée des activités économiques, les données sont alors portées aux totaux du groupe (à deux chiffres) auquel se rattache le gros de l'activité de l'entreprise.

À compter de 1970, tous les questionnaires des sièges sociaux sont rattachés au niveau d'activité à quatre chiffres.